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POğņCZENIA 
E`s`kmx djroqdr ƏEqdf`s`Ǝ 
 

Bardzo sğaby rozkğad jazdy pociŃgu ExpressInterCity ĂFregataò, 
ğŃczŃcego w wakacyjne weekendy Koğobrzeg i Krak·w. Odcinek z 

Koğobrzegu do Warszawy skğad pokonuje w 7 godz. 29 min., czyli w 
czasie osiŃganym przez pociŃgi TLK, kt·rym przejazd z Koğobrzegu 
do Warszawy zajmuje od 7 godz. 33 min. do 7 godz. 38 min. 
    Dğugi czas jazdy ĂFregatyò swoje Ŧr·dğo ma na biegnŃcej wzdğuŨ 
Bağtyku jednotorowej linii ğŃczŃcej Szczecin z Tr·jmiastem: na 154-
kilometrowym odcinku Koszalin ï Wejherowo ekspres zgodnie z 
rozkğadem jazdy kilka razy przepuszcza skğady niŨszych kategorii.  
    Na stacji Skibno podczas 10-minutowego postoju technicznego 
ĂFregataò puszcza jadŃcy z naprzeciwka pociŃg TLK ĂUstronieò 

relacji Krak·w ï Koğobrzeg. W Sğupsku ĂFregataò stoi 12 min., 
przepuszczajŃc jadŃcy w drugim kierunku skğad TLK Ăŧuğawyò relacji 
Olsztyn ï Szczecin. Nastňpnie ĂFregataò ma aŨ 20-minutowy post·j 
techniczny w Damnicy, by przepuŜciĺ dwa skğady jadŃce z przeciwka: 
pociŃg Przewoz·w Regionalnych z Gdyni do Sğupska i pociŃg 
ĂSğonecznyò Kolei Mazowieckich z Warszawy do Ustki. Kolejny 
post·j techniczny wypada w Strzebielinie Morskim ï tu ĂFregataò stoi 
7 min., Ũeby przepuŜciĺ pociŃg TLK ĂDelfinò z Warszawy do Ğeby. 

    Ponadto od Koszalina do Sğupska ĂFregataò zostağa wytrasowana 
tuŨ za pociŃgiem TLK ĂKorsarzò relacji Krak·w ï Ustka, przez co 
postoje ekspresu w Koszalinie i Sğawnie, zamiast standardowej 
minuty, trwajŃ 3 min. Wynika to z koniecznoŜci zachowania odbiegu, 
czyli odstňpu miňdzy kolejnymi pociŃgami. Z uwagi na odbiegi 
ĂFregataò ma r·wnieŨ dwa postoje techniczne na wjeŦdzie do 
Tr·jmiasta: 7-minutowy w Wejherowie i 2-minutowy w Redzie. 
    Efekt jest taki, Ũe na odcinku Koszalin ï Gdynia ExpressInterCity 

ĂFregataò, osiŃgajŃc czas jazdy 3 godz. 6 min., jest najwolniejszym z 
pociŃg·w. Wszystkim pozostağym skğadom pokonanie tego odcinka 
zajmuje od 1 godz. 43 min. do 2 godz. 34 min.  
    Z czego wynika fatalne wytrasowanie ĂFregatyò? Choĺ, zgodnie z 
zasadami sp·ğki PKP Polskie Linie Kolejowe, najwyŨszym 
priorytetem podczas konstrukcji rozkğadu jazdy cieszŃ siň pociŃgi 
ekspresowe, to jednak nadrzňdnie traktowane jest pierwszeŒstwo w 
przydzielaniu tras pociŃgom, kt·re majŃ przewidzianŃ wiňkszŃ liczbň 

dni kursowania. Celem tej zasady ï zapisanej w rozporzŃdzeniu 
ministra infrastruktury w sprawie udostňpniania infrastruktury 
kolejowej ï jest unikniňcie sytuacji, w kt·rych codziennie kursujŃce 
pociŃgi miağyby zapisane w rozkğadzie jazdy postoje na 
przepuszczenie pociŃg·w kursujŃcych przez niewielkŃ czňŜĺ roku. 
Paradoks ĂFregatyò polega wiňc na tym, Ũe jest to jednoczeŜnie pociŃg 
ekspresowy i pociŃg z mağŃ liczbŃ dni kursowania: jeŦdzi w soboty z 
Krakowa do Koğobrzegu, a w niedziele z Koğobrzegu do Krakowa. Å 
 

 
 

Å Budowa nowych peron·w na od lat nieuŨywanym przystanku 
Zarňby KoŜcielne na magistrali Warszawa ï Biağystok. 
 

POğņCZENIA 
Przystanki-vhcl` nŬxiă> 
 

Kompleksowa modernizacja magistrali Warszawa ï Biağystok 
realizowana jest obecnie na 39-kilometrowym odcinku 
Sadowne Wňgrowskie ï Mağkinia ï CzyŨew. Efektem prac 

bňdzie podniesienie prňdkoŜci ze 120 km/h do 160 km/h oraz 
poprawa pğynnoŜci ruchu dziňki zastŃpieniu jednotorowego 
mostu przez Bug przeprawŃ dwutorowŃ. Prace na tym etapie 
obejmujŃ teŨ miňdzy innymi budowň nowych peron·w na 
przystankach Zarňby KoŜcielne, Kietlanka i Szulborze-Koty. 
    To przystanki-widma, kt·re przestağy byĺ wykorzystywane 
w 2009 r. wraz z likwidacjŃ ruchu regionalnego na styku 
Mazowsza i Podlasia. Wszystkie pociŃgi Kolei Mazowieckich 

z kierunku Warszawy koŒczŃ bieg na stacji Mağkinia, leŨŃcej 
prawie 20 km przed granicŃ wojew·dztw. Dalszym odcinkiem 
kursujŃ tylko pociŃgi sp·ğki PKP Intercity, kt·re przez lokalne 
przystanki przejeŨdŨajŃ bez postoj·w. 
    Na poğoŨonych miňdzy MağkiniŃ a CzyŨewem przystankach 
Zarňby KoŜcielne, Kietlanka i Szulborze-Koty powstajŃ po 
dwa perony o dğugoŜci 200 metr·w, zapewniajŃcej moŨliwoŜĺ 
zatrzymywania siň skğad·w zestawionych nawet z trzech 

jednostek EN57. ï ZakoŒczenie rob·t na odcinku Sadowne 
Wňgrowskie ï CzyŨew planowane jest na koniec 2019 r. ï 
informuje Karol Jakubowski ze sp·ğki PKP Polskie Linie 
Kolejowe.  
    Czy przystanki-widma leŨŃce na p·ğnocno-wschodnim 
skraju wojew·dztwa mazowieckiego bňdŃ wykorzystywane? 
Wğadze regionu deklarujŃ, Ũe modernizacja stanowi impuls do 
przywr·cenia poğŃczeŒ obsğugujŃcych gminy Zarňby 

KoŜcielne i Szulborze Wielkie: ï PoğŃczenia na odcinku 
Mağkinia ï CzyŨew zostanŃ zaplanowane do uruchomienia z 
chwilŃ zakoŒczenia prac. Zakğada siň kursowanie co najmniej 
piňciu par pociŃg·w: w relacjach Warszawa WileŒska ï 
CzyŨew lub Mağkinia ï CzyŨew ï zapowiada Marta Milewska, 
rzeczniczka prasowa Urzňdu Marszağkowskiego Wojew·dztwa 
Mazowieckiego. ï Oferta ostatecznie bňdzie zaleŨna od 
moŨliwoŜci finansowych, porozumienia z wojew·dztwem 
podlaskim dotyczŃcym przewoz·w na styku wojew·dztw, 

zdolnoŜci organizacyjnych i technicznych Kolei Mazowieckich 
oraz faktycznych potrzeb podr·Ũnych. 
    Dla mieszkaŒc·w rejonu ZarŃb KoŜcielnych i Szulborza 
Wielkiego najwaŨniejsze jest zapewnienie bezpoŜrednich 
poğŃczeŒ z WarszawŃ. ï MieszkaŒcy jeŨdŨŃ do Warszawy nie 
tylko do pracy czy na uczelnie, ale miňdzy innymi teŨ do 
lekarzy ï m·wi dwumiesiňcznikowi ĂZ Biegiem Szynò 
Waldemar Chojnowski, wiceprzewodniczŃcy rady gminy 

Zarňby KoŜcielne. ï Choĺ naszŃ gminň przecina waŨna linia 
kolejowa, to ludzie muszŃ prosiĺ rodzinň lub sŃsiad·w o 
podwiezienie samochodem do Mağkini, skŃd wyruszajŃ pociŃgi 
Kolei Mazowieckich do Warszawy. Å 
 

LUDZIE 
Vhbdoqdydrhd+ onidcŪjnkdiă 
 

Telewizja internetowa TVC z Celestynowa na swojej stronie 
internetowej (www.tvccls.pl) rzuciğa wyzwanie Dariuszowi Grajdzie, 
wiceprezesowi Kolei Mazowieckich, by w swoich podr·Ũach do pracy 
zamieniğ samoch·d na pociŃg. Dariusz Grajda mieszka bowiem 
nieopodal stacji kolejowej w Celestynowie, a sw·j gabinet ma w 
siedzibie Kolei Mazowieckich zlokalizowanej na dworcu Warszawa 
Wschodnia. Podr·Ũ pociŃgiem na 35-kilometrowej trasie z 

Celestynowa do Warszawy Wschodniej zajmuje okoğo 50 min. 
    Jak czytamy o Grajdzie na stronie internetowej lokalnej telewizji 
TVC, Ăbardzo czňsto zachňca on do korzystania z transportu 
publicznego, choĺ bardzo rzadko moŨna go tam spotkaĺò. Wyzwanie 
polega na tym, aby wiceprezes Kolei Mazowieckich przez jeden 
tydzieŒ codziennie przy przejazdach do i z pracy korzystağ z usğug 
przewoŦnika, w kt·rego zarzŃdzie zasiada. Telewizja TVC czeka na 
potwierdzenie podjňcia wyzwania w postaci codziennie przesyğanych 

przez Dariusza Grajdň zdjňĺ, na kt·rych bňdzie fotografowağ siň z 
pasaŨerami pociŃg·w Kolei Mazowieckich. Å 
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Å Co dalej z modernizacjami linii kolejowych? Ceny z kosztorys·w sp·ğki PKP PLK 
rozjeŨdŨajŃ siň z cenami oferowanymi przez firmy stajŃce do przetarg·w. 
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20 czerwca 2018 r. do sp·ğki PKP Polskie 

Linie Kolejowe wpğynňğy oferty w przetargu 
na projekt i wykonanie modernizacji 
Magistrali Wňglowej na odcinku od stacji 
Nakğo ślŃskie do posterunku odgağňŦnego 
Kalina. Na przedsiňwziňcie sp·ğka PKP PLK 
zarezerwowağa w swoim budŨecie kwotň 
420,8 mln zğ. Do przetargu zgğosiğo siň piňĺ 
firm ï wszystkie zaoferowağy wykonanie 

kontraktu za ceny ponad dwukrotnie wyŨsze 
od kwoty przewidzianej w kosztorysie. 
NajtaŒsza oferta, zğoŨona przez sp·ğkň ZUE, 
opiewağa na 953,9 mln zğ, a najdroŨsza ï 
firmy Trakcja PRKiI ï na ponad 1,1 mld zğ.  
    25 czerwca 2018 r. sp·ğka PKP PLK 
zawiadomiğa oferent·w o uniewaŨnieniu 
ogğoszonego pod koniec 2017 r. przetargu: 

ĂOferta z najniŨszŃ cenŃ przewyŨsza kwotň, 
kt·rŃ zamawiajŃcy zamierza przeznaczyĺ na 
sfinansowanie zam·wienia, a zamawiajŃcy 
nie moŨe zwiňkszyĺ tej kwotyò. 
 

Gonitwa za cenami 
    Tak samo skoŒczyğ siň bliŦniaczy przetarg 
na projekt i realizacjň modernizacji 
Magistrali Wňglowej na odcinku Chorz·w 
Batory ï Nakğo ślŃskie. Kosztorys sp·ğki 
PKP PLK przewidywağ, Ũe przedsiňwziňcie 

zamknie siň w kwocie 792,5 mln zğ, podczas 
gdy ceny zaoferowane przez firmy startujŃce 
w przetargu wahağy siň od 1,3 mld zğ do 1,5 
mld zğ. Takie sytuacje stajŃ siň juŨ plagŃ. 
    14 czerwca 2018 r. uniewaŨniony zostağ 
przetarg na modernizacjň odcinka Ozork·w ï 
Ğňczyca, kt·rej celem miağo byĺ zwiňkszenie 
prňdkoŜci z 70 km/h do 120 km/h. Do 

przetargu stanňğo siedem firm ï najtaŒsza 
oferta przewidywağa wykonanie zlecenia za 
159,4 mln zğ, najdroŨsza za 205,6 mln zğ. 
Problem w tym, Ũe sp·ğka PKP PLK 
zaplanowağa przeznaczyĺ na tň modernizacjň 
kwotň nie wiňkszŃ niŨ 148,8 mln zğ. 
    18 czerwca 2018 r. uniewaŨniono przetarg 
na zaprojektowanie i budowň mijanki Majdan 

Kr·lewski na linii Rzesz·w ï Tarnobrzeg. 
Sp·ğka PKP PLK zarezerwowağa na to 
przedsiňwziňcie 19,1 mln zğ, gdy tymczasem 
wszystkich siedem zğoŨonych ofert opiewağo 
na kwoty od 20,3 mln zğ do 24 mln zğ. To juŨ 
drugie podejŜcie do budowy tej mijanki. W 
poprzednim przetargu ï anulowanym w 
listopadzie 2017 r. ï wszystkie zğoŨone oferty 
r·wnieŨ przekroczyğy kwotň zaplanowanŃ w 

kosztorysie. Tyle Ũe niespeğna rok sp·ğka 
PKP PLK zaplanowağa wydanie kwoty nie 
przekraczajŃcej 8,6 mln zğ, a startujŃce firmy 
zaoferowağy ceny wynoszŃce od 17,4 mln zğ 
do 18,7 mln zğ. Konsorcjum firm Intop 
Tarnobrzeg i ZIK, kt·re stanňğo do obydwu 
edycji przetargu, za pierwszym razem 
zaoferowağo cenň 18,7 mln zğ, a za drugim 

juŨ 22,7 mln zğ. To wszystko pokazuje, Ũe 
gonitwa za rosnŃcymi cenami rozkrňca siň, 
dotykajŃc takŨe mniejszych przedsiňwziňĺ. 
    R·wnieŨ juŨ od roku nie udaje siň wyğoniĺ 
wykonawcy projektu i odbudowy mijanki 
Ğaziska G·rne Brada w celu zwiňkszenia 
przepustowoŜci linii Katowice ï Rybnik. 
Pierwszy przetarg anulowano we wrzeŜniu 

2017 r. z powodu cen przekraczajŃcych 
kosztorys. 25 czerwca 2018 r. wpğynňğy 
oferty w na nowo rozpisanym przetargu. I 

zn·w to samo: sp·ğka PKP PLK zamierzağa 
wydaĺ na te prace 24,6 mln zğ, podczas gdy 
ceny zaproponowane przez oŜmiu 
potencjalnych wykonawc·w wyniosğy od 
29,2 mln zğ do aŨ 46,9 mln zğ. 
 

Modernizacje w klinczu 
    Zdaniem Stanisğawa Biegi z Centrum 
Zr·wnowaŨonego Transportu, fakt, Ũe ceny 
oferowane przez firmy startujŃce w 

przetargach juŨ nawet ponad dwukrotnie 
przewyŨszajŃ kwoty okreŜlone w 
kosztorysach sp·ğki PKP PLK, to skutek 
powrotu do modernizowania sieci kolejowej 
w oparciu o kontrakty obejmujŃce naraz 
projekt i budowň. ï W formule Ăprojektuj i 
budujò wykonawcy najpierw muszŃ 
opracowaĺ projekt i dopiero potem, przy 

wiňkszych modernizacjach nawet po dw·ch 
latach, przystňpujŃ do realizacji prac 
budowlanych. JeŨeli w miňdzyczasie dojdzie 
do duŨego skoku cen materiağ·w, moŨe to dla 
zdobywcy kontraktu skoŒczyĺ siň upadğoŜciŃ. 
Firmy stajŃce do przetarg·w zabezpieczajŃ 
siň wiňc wliczaniem w oferowanŃ cenň ryzyka 
znaczŃcego wzrostu cen szyn, rozjazd·w, 

podkğad·w czy tğucznia ï m·wi Biega. I 
dodaje, Ũe oddzielne zlecanie sporzŃdzania 
projekt·w i oddzielne organizowanie 
przetarg·w na realizacjň prac budowlanych 
moŨe byĺ obecnie jedynym wyjŜciem z 
cenowego klinczu dotykajŃcego przetargi na 
modernizacje linii kolejowych. 
 

Dodatkowy czynnik ryzyka 
    W klinczu znalazğa siň r·wnieŨ linia 
ğŃczŃca Olsztyn z Braniewem ï 2 lipca 2018 

r. uniewaŨniony zostağ przetarg na 

zaprojektowanie i wykonanie jej 
modernizacji. Przedsiňwziňcie miağo 
obejmowaĺ likwidacjň tradycyjnych urzŃdzeŒ 
sterowania ruchem i zastŃpienie ich 
systemem komputerowym z lokalnym 
centrum sterowania, zdalnie zarzŃdzajŃcym 
ruchem pociŃg·w na cağej linii. Sp·ğka PKP 

PLK zarezerwowağa na ten kontrakt kwotň 
276,2 mln zğ, tymczasem ceny zaoferowane 
przez piňciu startujŃcych wykonawc·w 
wyniosğy od 372,8 mln zğ do 563,1 mln zğ. 
    ï Gdy kontrakt obejmuje budowň 
lokalnego centrum sterowania, jest to dla 
wykonawc·w dodatkowy czynnik ryzyka. 
Firmy zajmujŃce siň modernizacjami linii 
kolejowych sŃ w zakresie system·w opartych 

na lokalnych centrach sterowania zdane na 
duopol dw·ch Ŝwiatowych koncern·w ï 
podkreŜla Stanisğaw Biega. 
    Budowň lokalnych centr·w sterowania 
zaplanowano w zakresie dw·ch 
przedsiňwziňĺ modernizacyjnych na liniach 
obsğugujŃcych porty w Tr·jmieŜcie. 2 lipca 
2018 r. wpğynňğy oferty na zaprojektowanie i 

wykonanie modernizacji ciŃgu z Pruszcza 
GdaŒskiego do stacji GdaŒsk Port P·ğnocny i 
GdaŒsk Kanağ Kaszubski. Zaproponowane 
ceny ï wahajŃce siň od 848,7 mln zğ do 1 mld 
zğ ï rozjechağy siň z kosztorysem sp·ğki PKP 
PLK opiewajŃcym na 547,7 mln zğ. Ki lka dni 
wczeŜniej, 28 czerwca 2018 r. wpğynňğy 
oferty na projekt i realizacjň kompleksowej 

przebudowy stacji Gdynia Port. Na realizacjň 
tego zadania sp·ğka PKP PLK zarezerwowağa 
w swoim budŨecie 1,1 mld zğ, a firmy stajŃce 
do przetargu zaoferowağy ceny wynoszŃce od 
1,8 mld zğ do 2 mld zğ. 
 

 KAROL TRAMMER 
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Å Modernizacja warszawskiej linii obwodowej miağa zakoŒczyĺ siň w marcu 2018 r.  
Stan prac w drugiej poğowie czerwca 2018 r., odcinek Warszawa Mğyn·w ï Warszawa Koğo. 
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Gdy w marcu 2017 r. wstrzymany zostağ ruch 
na linii obwodowej na odcinku Warszawa 
GdaŒska ï Warszawa Zachodnia, sp·ğka PKP 
Polskie Linie Kolejowe zapewniağa na swojej 
stronie internetowej, Ũe ĂpociŃgi pomiňdzy 

WarszawŃ GdaŒskŃ a WarszawŃ ZachodniŃ 
wr·cŃ na nowe tory za 12 miesiňcyò.  
    Pod koniec 2017 r. zapowiedziano jednak, 
Ũe otwarcie linii  zostanie przesuniňte na 
poğowň 2018 r. Nastňpnie w czerwcu 2018 r. 
sp·ğka PKP PLK oznajmiğa, Ũe Ăzgodnie z 
deklaracjami wykonawcy, prace zakoŒczŃ siň 
w poğowie sierpniaò. Tymczasem wedğug 

niedawno zaktualizowanych zapis·w 
ĂSieciowego harmonogramu zamkniňĺ 
torowychò, cağkowita przerwa w ruchu 
miňdzy WarszawŃ GdaŒskŃ a WarszawŃ 
ZachodniŃ potrwa do 1 paŦdziernika 2018 r. 
 

Vxlñvj` v rbgqnmhd 
    Objňty modernizacjŃ odcinek linii 
obwodowej ï od Warszawy Zachodniej do 
miejsca zbiegu z ciŃgiem towarowym z 

Warszawy GoğŃbki ï liczy tylko 3,9 km. 
SkŃd wiňc tak duŨe problemy z wyrobieniem 
siň w zaplanowanym aŨ na rok okresie 
prowadzenia rob·t, i to przy cağkowitym 
wstrzymaniu ruchu pociŃg·w? 
    ĂNa przesuniňcie terminu realizacji prac 
wpğynňğy miňdzy innymi decyzje 
konserwatora zabytk·w dotyczŃce 
pozostawienia przewidzianych wczeŜniej do 

rozbi·rki schron·w bojowych i odkopanie 
niezidentyfikowanych wczeŜniej obiekt·w 
militarnychò ï tğumaczy sp·ğka PKP PLK. 
Chodzi o niemieckie schrony Ringstand 58c 
ï w 2015 r. sğuŨby konserwatorskie zezwoliğy 
na ich rozbi·rkň, by nastňpnie w sierpniu 
2017 r., juŨ po rozpoczňciu rob·t, jednak 
objŃĺ je ochronŃ. Mimo to wkr·tce potem 

Karol Jakubowski z PKP PLK uspokajağ na 
ğamach ĂGazety Wyborczejò, Ũe sprawa 
schron·w nie op·Ŧni prac: ï Modernizacja 
cağej linii obwodowej zostanie zakoŒczona 
zgodnie z planem w marcu 2018 r. 
    Problem schron·w ï choĺ dotknŃğ tylko 
trzech punkt·w przy linii obwodowej ï 
szybko zaczŃğ byĺ uŨywany jako wym·wka 

dla op·Ŧnienia wszystkich prac 
realizowanych na cağym odcinku Warszawa 
GdaŒska ï Warszawa Zachodnia przez 
konsorcjum firm Budimex, Strabag i ZUE. 
 

Rozjechane terminy 
    Jest juŨ jasne, Ũe w okresie cağkowicie 
wstrzymanego ruchu pociŃg·w ï mimo jego 
wydğuŨenia z 12 do 19 miesiňcy ï nie uda siň 
wykonaĺ cağoŜci zapowiadanych prac. 
    O ile w lutym 2017 r. ï na miesiŃc przed 

zamkniňciem kolei obwodowej ï sp·ğka PKP 
PLK informowağa w komunikacie prasowym, 
Ũe Ăw 2018 r. na kolejowej mapie Warszawy 
bňdŃ dwa nowe przystanki: w okolicy ul. 
Obozowej i Warszawa PowŃzkiò, o tyle z 
informacji prasowej PKP PLK z czerwca 
2018 r. dowiadujemy siň, Ũe Ăprowadzone sŃ 
prace projektowe nowego przystanku 

Warszawa PowŃzki. Budowa nowego obiektu 
rozpocznie siň na poczŃtku 2019 r.ò. 
    Jak widaĺ, termin prac modernizacyjnych 
miňdzy WarszawŃ GdaŒskŃ a WarszawŃ 
ZachodniŃ rozjechağ siň z terminem budowy 
na tym odcinku nowego przystanku. Wedğug 

obecnych plan·w, jesieniŃ 2018 r. ma zostaĺ 
przywr·cony ruch, a nastňpnie przez 2019 r. 
bňdzie prowadzona budowa przystanku 
Warszawa PowŃzki: peron·w, kğadki nad 
torami i infrastruktury towarzyszŃcej. 
    Sp·ğka PKP PLK zaplanowağa juŨ, Ũe w 
przyszğym roku ï od 19 czerwca do 14 
grudnia 2019 r. ï miňdzy WarszawŃ GdaŒskŃ 

a WarszawŃ ZachodniŃ pociŃgi bňdŃ 
kursowağy jednym torem ze wzglňdu na 
koniecznoŜĺ przeprowadzenia zalegğych prac, 
z kt·rymi wykonawcy nie uporajŃ siň w 
czasie wydğuŨonego o p·ğ roku okresu 
wstrzymania ruchu. Oznacza to, Ũe 
modernizacja, kt·ra pierwotnie miağa zajŃĺ 
rok, zakoŒczy siň po prawie trzech latach. O 

ile nie pojawiŃ siň kolejne op·Ŧnienia. 
 

Jnmhdbymd oqydrtmhĕbhd 
    WğaŜciwie pewny jest juŨ poŜlizg w 
pracach modernizacyjnych na linii Warszawa 
ï Grodzisk Mazowiecki, kt·rŃ cağkowicie 
zamkniňto dla pociŃg·w na okres od 3 
wrzeŜnia 2017 r. do 3 wrzeŜnia 2018 r. Jak 
rok temu przekonywağa sp·ğka PKP Polskie 
Linie Kolejowe, Ăcağkowite zamkniňcie 
ruchu na tym odcinku na okres 12 miesiňcy 

znacznie przyspieszy prowadzone prace 
budowlane i skr·ci czas modernizacjiò. 
    W poğowie czerwca 2018 r. portal ĂRynek 
Kolejowyò poinformowağ, Ũe wykonujŃca 
prace firma Intercor wystŃpiğa o przedğuŨenie 
okresu wstrzymania ruchu. ï Na podstawie 
postňpu prac w poğowie lipca okreŜlony 
bňdzie czas uzyskania przejezdnoŜci linii 

Warszawa ï Grodzisk Mazowiecki: zgodnie z 
planem we wrzeŜniu lub bňdzie konieczne 
przesuniňcie tego terminu ï potwierdziğ 

pojawienie siň problem·w Karol Jakubowski 
z PKP PLK. ï Wykonawca zostağ 
zobowiŃzany do intensyfikacji prac. 
    Mağa intensywnoŜĺ prac ï ŜwiadczŃca o 
sğabym nadzorze sp·ğki PKP PLK nad 
wykonawcŃ ï od poczŃtku byğa problemem 
modernizacji linii z Warszawy do Grodziska 
Mazowieckiego: zwykle w soboty i niedziele 

na cağym liczŃcym 23 km odcinku nie byğo 
ani jednego robotnika, a w dni robocze prace 
realizowano jedynie punktowo. 
    Przedstawiciele sp·ğki PKP PLK 
odpowiedzialnoŜciŃ za decyzjň o cağkowitym 
wstrzymaniu ruchu juŨ pr·bujŃ dzieliĺ siň z 
samorzŃdami: ï Zamykania linii kolejowych 
nie robimy sami z siebie. Zamkniňcie linii 

miňdzy WarszawŃ a Grodziskiem byğo 
konsultowane z samorzŃdami. SamorzŃdy 
powiedziağy: chcemy zrobiĺ to szybciej ï 
powiedziağ w Radiu dla Ciebie Mirosğaw 
Siemieniec, rzecznik prasowy PKP PLK. 
    Linie Warszawa ï Grodzisk Mazowiecki i 
Warszawa GdaŒska ï Warszawa Zachodnia 
to nie pierwsze linie w wňŦle warszawskim, 
kt·re ï mimo zupeğnego wstrzymania ruchu 

ï zostağy dotkniňte duŨymi op·Ŧnieniami w 
pracach modernizacyjnych. Przypomnijmy, 
Ũe na linii  Warszawa Rembert·w ï Zielonka 
na czas modernizacji ruch miağ byĺ 
wstrzymany od 7 stycznia do 31 grudnia 
2014 r., a ostatecznie pociŃgi wr·ciğy na tory 
dopiero 1 sierpnia 2016 r. 
    W 2020 r. ma siň rozpoczŃĺ przebudowa 

linii Ŝrednicowej ğŃczŃcej stacje Warszawa 
Wschodnia i Warszawa Zachodnia. Sp·ğka 
PKP PLK rozwaŨa realizacjň tej modernizacji 
przy cağkowicie wstrzymanym ruchu. 

 

KAROL TRAMMER



 
 

Å Skğady z drewnem i kruszywem czekajŃ aŨ z jednotorowego wŃskiego gardğa miňdzy 
stacjami Wağbrzych Gğ·wny i Gğuszyca zjedzie autobus szynowy Kolei DolnoŜlŃskich. 
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Problem z dostawami kruszyw na budowy 
dr·g i roboty kolejowe bňdzie siň nasilağò ï 
ostrzega w piŜmie do ministra infrastruktury 
Andrzeja Adamczyka prezes Og·lnopolskiej 
Izby Gospodarczej Drogownictwa Barbara 

Dzieciuchowicz. ï ĂSytuacja bňdzie bardzo 
trudna i zagrozi terminowej realizacji zadaŒ 
zar·wno z èProgramu Budowy Dr·g 
Krajowych na lata 2014-2023ç, jak i z 
èKrajowego Programu Kolejowego do 2023 
rokuçò. 
    Izba ï skupiajŃca 145 firm zajmujŃcych siň 
budownictwem drogowym oraz wydobyciem 

surowc·w mineralnych ï alarmuje o coraz 
wiňkszych zakğ·ceniach w ruchu pociŃg·w 
przewoŨŃcych kruszywa na budowy dr·g i 
modernizacje linii kolejowych. 
 

Na granicy przepustownōbh 
    Problemy kumulujŃ siň na Dolnym ślŃsku, 
bňdŃcym gğ·wnym obszarem wydobycia 
surowc·w mineralnych. Og·lnopolska Izba 
Gospodarcza Drogownictwa wysunňğa 

kontrowersyjnŃ propozycjň, aby w tym 
regionie zredukowaĺ liczbň pociŃg·w 
pasaŨerskich na liniach, kt·rymi kursujŃ 
skğady wywoŨŃce urobek z kamienioğom·w: 
ĂPrzyczynŃ wpğywajŃcŃ w spos·b znaczŃcy 
na ograniczenie przepustowoŜci linii, w 
szczeg·lnoŜci linii Wağbrzych ï Kğodzko i 
Kğodzko ï Wrocğaw, sŃ przewozy 
pasaŨerskie realizowane przez Koleje 

DolnoŜlŃskieò ï czytamy w piŜmie izby do 
resortu infrastruktury. 
     W rzeczywistoŜci przyczynŃ problem·w 
nie jest ruch pasaŨerski, a niewydolnoŜĺ sieci 
kolejowej. Na obsğugujŃcej kamienioğomy 
gabra i melafiru 51-kilometrowej linii 
Wağbrzych ï Kğodzko sŃ dwa jednotorowe 
wŃskie gardğa: Wağbrzych Gğ·wny ï 

Gğuszyca (o dğugoŜci 8 km) i Ludwikowice 
Kğodzkie ï Nowa Ruda (o dğugoŜci 7 km). 
ĂNa linii konieczna jest peğna rewitalizacja i 
przywr·cenie dwutorowej przejezdnoŜciò ï 
postulowağ w 2012 r. ZwiŃzek NiezaleŨnych 
PrzewoŦnik·w Kolejowych w raporcie 
ĂWŃskie gardğa na polskiej sieci kolejowejò. 
Mağa przepustowoŜĺ linii Wağbrzych ï 

Kğodzko wynika teŨ z ograniczeŒ prňdkoŜci 
do nawet 30-40 km/h oraz zdegradowania w 
latach 90. stacji Jedlina-Zdr·j, Bartnica i 
Gorzuch·w Kğodzki do roli przystank·w. 
    Problemy z pomieszczeniem pociŃg·w 
towarowych i pasaŨerskich wystňpujŃ teŨ na 
jednotorowej linii Legnica ï Jaworzyna 
ślŃska, obsğugujŃcej rejon wydobycia granitu 

we Wzg·rzach Strzegomskich. Raport ZNPK 
szeŜĺ lat temu wskazywağ, Ũe linia ta 
Ăobsğuguje kopalnie kruszyw o bardzo duŨym 
wolumenie produkcji i funkcjonuje na 
granicy przepustowoŜciò. 
 

Khmhd mhd oqyxvqñbnmd cn Ŭxbh` 
    ĂNiedofinansowana, zdewastowana i 
zaniedbana przez ostatnie lata infrastruktura 
kolejowa Dolnego ślŃska nie jest w stanie 
sprostaĺ zadaniom przewozowymò ï 

alarmowağo juŨ w 2009 r. ĂStudium 
wydobycia i transportu surowc·w skalnych 
na Dolnym ślŃskuò. Dokument postulowağ 
rewitalizacjň kilku linii zamkniňtych w latach 
90. Odtworzenie linii Piğawa G·rna ï 
Kobierzyce i Strzelin ï Ğagiewniki 

DzierŨoniowskie zapewniğoby alternatywne 
trasy wywozu granitu z Wzg·rz StrzeliŒskich 
i Wzg·rz Gilowskich, odciŃŨajŃc przy tym 
ciŃg Kğodzko ï Wrocğaw z liczŃcym 35 km 
jednotorowym wŃskim gardğem miňdzy 
KamieŒcem ZŃbkowickim a Strzelinem. Z 

kolei za sprawŃ odtworzenia linii Strzegom ï 
Malczyce powstağby dodatkowy ciŃg 
wywozu urobku z kamienioğom·w granitu 
we Wzg·rzach Strzegomskich. Choĺ od 
opracowania studium wkr·tce minie 10 lat, 
Ũadna z powyŨszych linii nie zostağa 
przywr·cona do Ũycia. 
 

V`fnmñv aq`j 
    Na pomysğ redukcji poğŃczeŒ pasaŨerskich 

w celu udroŨnienia ruchu towarowego 
dostawcy kruszyw nie wpadli jako pierwsi. 
Pod koniec 2017 r. ï w okresie szczytu 
przewoz·w wňgla ï sp·ğka PKP Cargo 
chciağa przeforsowaĺ wstrzymanie ruchu 
pociŃg·w pasaŨerskich na jednotorowej linii 
Lublin ï Ğuk·w, kt·rŃ poprowadzony jest 
objazd dla zamkniňtej na czas modernizacji 

magistrali Lublin ï Warszawa. Chodziğo o 
zniwelowanie zakğ·ceŒ na wydğuŨonych 
objazdami trasach przewozu wňgla z kopalni 
Bogdanka do elektrowni Kozienice i 
Ostroğňka. Finalnie ruch pasaŨerski nie zostağ 
cağkowicie wstrzymany, jednakŨe od marca 
2018 r. kursowanie pociŃgu TLK ĂStaszicò 
relacji Lublin ï Warszawa ograniczone jest 
do dw·ch dni w tygodniu, dziňki czemu 

zapewniono w porze dziennej dodatkowy 
czas na torach dla skğad·w z wňglem. 
    Ostatecznie skutki rozğadowywania 
zator·w w transporcie wňgla najbardziej 
jednak uderzyğy w branŨň kruszyw. Sp·ğka 
PKP Cargo ï borykajŃca siň z problemem 
wydğuŨonych obieg·w taboru z uwagi na 
objazdy modernizowanych linii ï zaczňğa z 

cağej sieci kolejowej zbieraĺ wňglarki w celu 
nadrobienia op·ŦnieŒ w dostawach dla 
elektrowni. Na potrzeby przewoz·w z kopalŒ 
do elektrowni ŜciŃgniňto duŨŃ czňŜĺ 

wňglarek, kt·rymi wczeŜniej przewoŨono 
kruszywa (wňglarki to wagony uniwersalne 
sğuŨŃce nie tylko do przewozu wňgla). I w 
efekcie juŨ jesieniŃ 2017 r. Og·lnopolska 
Izba Gospodarcza Drogownictwa 
alarmowağa, Ũe na tory ğadunkowe przy 

kamienioğomach podstawianych jest jedynie 
30-40% potrzebnych wagon·w, dodajŃc, iŨ 
ĂzdarzajŃ siň coraz czňstsze sytuacje, Ũe 
mimo potwierdzeŒ ze strony PKP Cargo, 
wagony nie sŃ podstawiane w og·leò. 
Problem wciŃŨ jest aktualny: ĂNadal 
odnotowujemy niski poziom podstawieŒ 
wagon·wò ï czytamy w piŜmie izby do 

ministra infrastruktury z maja 2018 r. 
 

Kwestia czasu 
    Wielomiesiňczne zamkniňcia linii 
kolejowych na czas ich modernizacji 
uderzyğy w branŨň budowlanŃ w jeszcze 
jeden spos·b. Cağkowite wstrzymywanie 
ruchu pociŃg·w oznacza, Ũe w niekt·rych 
czňŜciach kraju brak jest moŨliwoŜci 
sprawnego dostarczenia kruszyw na potrzeby 

rozbudowy sieci drogowej. 
    Problemem tym dotkniňta jest miňdzy 
innymi budowa drogi ekspresowej S17 
Warszawa ï Lublin w zwiŃzku z tym, Ũe 
jednoczeŜnie zamkniňto biegnŃcŃ r·wnolegle 
magistralň kolejowŃ. W efekcie kruszywa 
muszŃ byĺ dowoŨone pociŃgami do 
Warszawy, gdzie nastňpuje przeğadunek na 
ciňŨar·wki, co ï jak zwraca uwagň izba ï 

Ăspowodowağo, iŨ Warszawa jest praktycznie 
zablokowana zar·wno dla dostaw 
adresowanych do Warszawy, jak i dla dostaw 
tranzytowych przez Warszawňò. 
     Wkr·tce problemy na wğasnej sk·rze 
poczuje sp·ğka PKP Polskie Linie Kolejowe. 
Jak bowiem ostrzega Og·lnopolska Izba 
Gospodarcza Drogownictwa, ĂkwestiŃ czasu 

jest moment, w kt·rym zacznie brakowaĺ 
kruszyw na niekt·rych projektach 
kolejowychò. 
 

 KAROL TRAMMER



Krytyczna infrastruktura 
Po mtmch`kt vyqnōmhd y`fqnŬdmhd lhkhs`qmă  
`jsxvmnōbhă Rosji. Od kilku lat NATO  
vrj`ytid+ Ŭd bdkdlPutina lnŬd rs`ą rhĕ 
Suwalszczyzna. ƈ Czy Polacy byliby w stanie  
zebraą kilka dywizji i przetransportowaą  
w wybrany rejon ƈ oxs`ĵ cv` k`s` sdlt 
brytyjski gemdq`ĵ Qhbg`qc Rghqqdee 
 

ǒ Baza armii amerykaŒskiej  
w Vilseck w Niemczech. Zağadunek 
transporter·w Stryker przed 

wyruszeniem do Polski w zwiŃzku  
z misjŃ wzmocnienia obrony 
wschodniej flanki NATO. 
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Finağowy mecz piğkarskich mistrzostw Ŝwiata 
zostanie rozegrany 15 lipca 2018 r. na 
moskiewskim stadionie ĞuŨniki. WŜr·d 
ekspert·w zajmujŃcych siň bezpieczeŒstwem 
miňdzynarodowym m·wi siň, Ũe mundial byğ 

zabezpieczeniem przed wzniecaniem przez 
Rosjň konflikt·w miňdzynarodowych. Po 
zakoŒczeniu rozgrywek militarna aktywnoŜĺ 
paŒstwa Putina moŨe wzrosnŃĺ ï naleŨy wiňc 
braĺ pod uwagň, Ũe wkr·tce ze strony Rosji 
dojdzie do dziağaŒ zbrojnych, podobnych do 
tych z 2008 r. wobec Gruzji czy tych 
przeciwko Ukrainie rozpoczňtych w kwietniu 

2014 r., a wiňc nieco ponad miesiŃc po 
zakoŒczeniu igrzysk olimpijskich w Soczi. 
    Gdyby tym razem celem dziağaŒ Rosji 
miağoby byĺ NATO, najpowaŨniejszym 
punktem zapalnym byğaby Suwalszczyzna ï 
ostrzeŨenie to sformuğowağ juŨ jesieniŃ 2015 
r. podczas waszyngtoŒskiej konferencji 
CEPA gen. Ben Hodges, w latach 2014-2017 

dow·dca armii amerykaŒskiej na terenie 
Europy. 
 

Margines ryzyka 
    Od kilku lat w jňzyku strateg·w NATO 
funkcjonuje termin ĂSuwağki Gapò, czyli 
przesmyk suwalski. OkreŜlenie to odnosi siň 
do 70-kilometrowego styku Polski i Litwy, 
poğoŨonego miňdzy BiağorusiŃ a obwodem 
kaliningradzkim, stanowiŃcym silnie 
zmilitaryzowanŃ eksklawň Rosji. 

    Wojska Rosji i Biağorusi juŨ w 2013 r. w 
ramach manewr·w ĂZapadò (ĂZach·dò) 
ĺwiczyğy inwazjň na Polskň i paŒstwa 
bağtyckie. Podczas kolejnych ĺwiczeŒ 
ĂZapadò w 2017 r. sprawdzono zdolnoŜci 
mobilizacyjne, powoğujŃc do sğuŨby 100 tys. 
rezerwist·w z zachodniej Rosji ï informujŃ 
dr Rafağ Kopeĺ i dr Przemysğaw Mazur w 

publikacji ĂOdstraszanie militarne w XXI 
wieku. Polska ï NATO ï Rosjaò. 
    Zrealizowanie scenariuszy z ĺwiczeŒ i 
zajňcie przez Rosjň przesmyku suwalskiego 
oznaczağoby przerwanie jedynego lŃdowego 
poğŃczenia miňdzy paŒstwami bağtyckimi a 

pozostağym obszarem NATO. ï Mimo 
niedawnych dziağaŒ modernizacyjnych, Rosja 
nie ma moŨliwoŜci, by dziağajŃc na Ukrainie, 
w tym samym czasie przeprowadziĺ akcje 
zbrojne wymierzone w paŒstwa bağtyckie. 

MyŜlň, Ũe Rosja osiŃgnie takŃ zdolnoŜĺ za 
trzy lub cztery lata ï powiedziağ gen. Hodges 
w marcu 2015 r. Rok p·Ŧniej goŜciem 
telewizji TVN24 byğ brytyjski wojskowy 
gen. Richard Shirreff, w latach 2010-2014 
zastňpca naczelnego dow·dcy poğŃczonych 
siğ zbrojnych NATO w Europie. Stwierdziğ 
on w·wczas: ï To, co widzieliŜmy w 

wykonaniu prezydenta Putina szczeg·lnie od 
aneksji Krymu w 2014 r., przedstawia bardzo 
niebezpiecznŃ dynamikň, kt·ra byĺ moŨe 
doprowadzi do starcia Rosji z NATO. JeŜli 
NATO i cağy Zach·d podniosŃ odstraszanie 
do odpowiedniego poziomu, to wtedy 
margines ryzyka moŨe zostaĺ zmniejszony. 
 

Struktury odstraszania 
     Po wkroczeniu w lutym 2014 r. rosyjskich 

Ũoğnierzy na terytorium Ukrainy zaczňto w 
krajach NATO przygotowywaĺ siğy zbrojne 
na ewentualnoŜĺ kolejnych atak·w ze strony 
paŒstwa Putina. ï W czasie zimnej wojny 
istniağo pojňcie Ăprzesmyk Fuldaò ï m·wiğ 
jesieniŃ 2015 r. prezydent Estonii Thomas 
Hendrik Ilves. ï To miejsce w Niemczech, 
przez kt·re ï zgodnie z przewidywaniami 
planist·w ï miağy przejŜĺ rosyjskie czoğgi, 

aby przekroczyĺ Ren i zaatakowaĺ Zach·d. 
CağoŜĺ planowania NATO oparta byğa na 
obronie tego przesmyku. DziŜ takŃ rolň peğni 
miasto Suwağki.  
    W poğowie 2016 r. niemiecki dziennik 
ĂDie Weltò napisağ, Ũe Ăw przypadku ataku 
Rosji, przesmyk suwalski bňdzie piňtŃ 
achillesowŃ NATOò. Zmiana w postrzeganiu 

Rosji nastŃpiğa bowiem nagle ï najlepiej 
pokazuje to sprawa 14. Suwalskiego 
Dywizjonu Artylerii Przeciwpancernej: w 
2011 r. Ministerstwo Obrony Narodowej 
podjňğo decyzjň o jego wygaszeniu w ciŃgu 
piňciu lat, tğumaczŃc to brakiem militarnego 

uzasadnienia dla istnienia tej jednostki. 
Dopiero po agresji Rosji na Ukrainň 
wycofano siň z decyzji o likwidacji 
suwalskiego dywizjonu i zarzŃdzono jego 
rozbudowň, jako Ũe ma on stanowiĺ element 

pierwszej linii obrony przed rosyjskim 
atakiem z obwodu kaliningradzkiego lub z 
terytorium Biağorusi. 
    W drugiej linii znajdujŃ siň wojska 
amerykaŒskie, kt·re od kwietnia 2017 r. 
stacjonujŃ w Orzyszu i Bemowie Piskim, 
poğoŨonych okoğo 100 km od przesmyku 
suwalskiego. W dalekim odwodzie ï 

majŃcym chroniĺ przed zniszczeniem w 
wyniku uderzenia bezpoŜrednio z terytorium 
obwodu kaliningradzkiego ï wojska 
amerykaŒskie w 2017 r. umiejscowiono takŨe 
w Skwierzynie i ŧaganiu w wojew·dztwie 
lubuskim oraz w świňtoszowie i Bolesğawcu 
na Dolnym ślŃsku. ï Zastanawiağem siň czy 
NATO, przebudzone agresjŃ rosyjskŃ na 

Ukrainie, zdoğa wytworzyĺ struktury 
odstraszania, zanim Rosja uruchomi swojŃ 
akcjň. Dzisiaj wiemy, Ũe odpowiedŦ na tak 
postawione pytanie jest pozytywna ï 
powiedziağ w maju 2018 r. ĂGoŜciowi 
Niedzielnemuò prof. Przemysğaw ŧurawski 
vel Grajewski z Uniwersytetu Ğ·dzkiego. 
    Struktury militarnego odstraszania to nie 

tylko siğy zbrojne, ale r·wnieŨ infrastruktura 
zapewniajŃca moŨliwoŜĺ sprawnego 
przemieszczenia wojsk. Gdyby zaszğa 
koniecznoŜĺ szybkiego przetransportowania 
wojsk w rejon przesmyku suwalskiego, kolej 
nie byğaby w stanie podoğaĺ temu zadaniu. 
 

Dvdmst`kmnōą jnmekhjst 
    Kolejowy dystans z miejsca stacjonowania 
wojsk amerykaŒskich w Orzyszu do leŨŃcej 
poŜrodku przesmyku suwalskiego stacji 

kolejowej Trakiszki na granicy polsko-
litewskiej wynosi 103 km. Pokonanie tej 
relacji wymaga aŨ trzykrotnego zmieniania 
kierunku jazdy: w Eğku, Olecku i Suwağkach. 
    Jedna z tych trzech czasochğonnych zmian 
kierunku nie byğaby konieczna, gdyby tylko Ʒ



 
 

Å Tyle zostağo z ğŃcznicy Ğňg·wek ï Lesk, kt·ra pozwalağa szybciej dotrzeĺ z Eğku do Suwağk. 
Rozbi·rka tor·w zostağa zlecona przez PKP S.A. kilka miesiňcy po ujawnieniu przez NATO, Ũe 
Suwalszczyznň uznano za rejon strategiczny w przypadku ewentualnego konfliktu z RosjŃ.. 
 

 
 

Å ślad po torze dodatkowym na zlikwidowanej mijance Szczepki na linii Sok·ğka ï Suwağki.  
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Ʒ nie rozebrano 1,3-kilometrowej ğŃcznicy 
Ğňg·wek ï Lesk, kt·ra umoŨliwiağa przejazd 
z Eğku do Suwağk z pominiňciem stacji 
Olecko. DemontaŨ tej nieuŨywanej ğŃcznicy 
zostağ zlecony przez PKP S.A. na poczŃtku 
2016 r., a wiňc kilka miesiňcy po tym, jak 

gen. Ben Hodges ujawniğ, Ũe NATO uznaje 
Suwalszczyznň za rejon strategiczny w 
przypadku ewentualnego konfliktu z RosjŃ. 
    JednoczeŜnie dodajmy, Ũe w Olecku 
zlikwidowana jest jedna z dw·ch nastawni, 
przez co obecnie na p·ğnocnej gğowicy stacji 
moŨliwe jest jedynie rňczne przestawianie 
rozjazd·w. W celu wykonania tych 

czynnoŜci ï koniecznych przy kaŨdym 
przejeŦdzie pociŃgu przez Olecko ï 
pracownik zachowanej poğudniowej nastawni 
musi przemieŜciĺ siň na oddalony o 800 
metr·w drugi koniec stacji. 
    Z Olecka na p·ğnoc wybiega linia do 
Goğdapi ï miasta poğoŨonego w rejonie 
zachodniego kraŒca przesmyku suwalskiego. 

Oficjalnie sp·ğka PKP Polskie Linie 
Kolejowe informuje, Ũe z linii tej moŨna 
skorzystaĺ po wystŃpieniu z pisemnym 
wnioskiem rozpatrywanym w ciŃgu piňciu 
dni. W rzeczywistoŜci cağa 38-kilometrowa 
linia Olecko ï Goğdap jest zupeğnie 
nieprzejezdna: na peğnym ubytk·w torze 
rosnŃ drzewa i krzewy. 
 

Stan agonalny 
    Linia Olecko ï Goğdap do 2007 r. oraz 

ğŃcznica Ğňg·wek ï Lesk do 2004 r. 
figurowağy w ĂWykazie linii kolejowych, 
kt·re ze wzglňd·w gospodarczych, 
spoğecznych, obronnych lub ekologicznych 
majŃ znaczenie paŒstwoweò. Rola tego 
dokumentu ï stanowiŃcego rozporzŃdzenie 
rady ministr·w ï od zawsze postawiona jest 
na gğowie. Wykaz powinien byĺ uznawany 

przez sp·ğkň PKP PLK za wytycznŃ rzŃdu, 
kt·re linie naleŨy utrzymywaĺ w naleŨytym 
stanie technicznym. W praktyce jednak 
wykaz jest po prostu co okoğo trzy lata 
Ăuaktualnianyò poprzez wykreŜlenie z niego 
kolejnych linii, kt·re przez sp·ğkň PKP PLK 
brakiem utrzymania i remont·w zostağy 
doprowadzone do stanu agonalnego. 
    W wykazie linii kolejowych o znaczeniu 

paŒstwowym wciŃŨ figurujŃ obydwa ciŃgi 
prowadzŃce na Suwalszczyznň: biegnŃcy z 
zachodu Eğk ï Olecko ï Suwağki oraz 
biegnŃcy z poğudnia Biağystok ï Sok·ğka ï 
Suwağki. Wcale nie oznacza to jednak, Ũe te 
jednotorowe linie te zapewniajŃ potencjalnŃ 
moŨliwoŜĺ niezakğ·conego dowozu wojska w 
rejon przesmyku suwalskiego. 

    Jednotorowy ciŃg z Eğku do Suwağk ï poza 
wspomnianymi problemami z przejazdem 
przez Olecko ï na 21-kilometrowym odcinku 
miňdzy Cimochami a stacjŃ Papiernia 
zapewnia maksymalnŃ prňdkoŜĺ wynoszŃcŃ 
tylko 30 km/h. Ponadto cağy ciŃg Eğk ï 
Suwağki cechuje siň bardzo mağŃ 
przepustowoŜciŃ w wyniku zamkniňcia w 

latach 90. stacji Kijewo i Raczki. Co jednak 
zaskakujŃce, w ĂWykazie posterunk·w ruchu 
i punkt·w ekspedycyjnychò sp·ğki PKP PLK 
Raczki wciŃŨ figurujŃ jako czynna stacja. 
    Z kolei przepustowoŜĺ linii Sok·ğka ï 
Suwağki znaczŃco ograniczono juŨ w XXI 
wieku, gdy sp·ğka PKP PLK zlikwidowağa 

mijankň Szczepki. W efekcie miňdzy 
Augustowem a wňzğem suwalskim powstağ 
liczŃcy aŨ 25 km szlak bez moŨliwoŜci 
miniňcia siň pociŃg·w. Budynek nieczynnej 
nastawni w Szczepkach zostağ rozebrany 
niespeğna rok temu. 
 

Najgorszy scenariusz 
    Ani publiczne okreŜlenie w 2015 r. przez 

generalicjň NATO przesmyku suwalskiego 
mianem rejonu strategicznego dla 
obronnoŜci, ani rozmieszczenie w pierwszej 
poğowie 2017 r. wojsk amerykaŒskich w 
kilku punktach Polski nie poskutkowağo 
odtworzeniem, rozbudowŃ czy poprawŃ 
parametr·w ciŃg·w kolejowych istotnych z 
punktu widzenia tych potrzeb. Wrňcz 

przeciwnie, kilka miesiňcy po ulokowaniu w 
styczniu 2017 r. wojsk amerykaŒskich w 
ŧaganiu z rzŃdowego wykazu linii 
kolejowych znaczenia paŒstwowego 
wykreŜlono liniň ŧagaŒ ï Nowa S·l. Wkr·tce 
potem Ministerstwo Infrastruktury 
zaakceptowağo starania sp·ğki PKP PLK na 

rzecz likwidacji tej nieuŨywanej linii, kt·ra z 
ŧagania wybiega akurat na p·ğnocny wsch·d. 
    ï Nie tylko Polska, ale wszystkie kraje 
sojusznicze muszŃ zaczŃĺ myŜleĺ o swoich 
armiach inaczej niŨ dotychczas. Warto siň 
zastanowiĺ, czy sojusznicy sŃ zdolni do 

szybkiej mobilizacji i do przesuniňcia 
naprawdň duŨych siğ ï pytağ dwa lata temu na 
antenie telewizji TVN24 gen. Richard 
Shirreff. ï Czy Polacy byliby w stanie zebraĺ 
kilka dywizji, liczŃcych w sumie od 50 do 80 
tys. Ũoğnierzy w gotowoŜci bojowej, poradziĺ 
sobie z tym logistycznie i przetransportowaĺ 
w wybrany rejon? Rosjanie juŨ to potrafiŃ. 
ŧeby utrzymaĺ pok·j, trzeba byĺ 

przygotowanym na najgorszy scenariusz. 
    Jak na razie przede wszystkim dağ o sobie 
znaĺ problem fatalnej logistyki ruchu wojsk. 
Objawiğ siň on incydentem z 19 wrzeŜnia 
2017 r., gdy podczas przejazdu przez stacjň 
Kowalewo Pomorskie pociŃgu ze sprzňtem 
armii amerykaŒskiej jeden z przewoŨonych 
czoğg·w uderzyğ w wiatň peronowŃ. 
 

KAROL TRAMMER


